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FlashFlash

z pomocą muszkieterów mają nowy dom
SPRAWILI, ŻE ZNIKNĘŁY KOLEJKI DO HOSPICJUM 

Fundacja dom Hospicyjny w pruszczu Gdańskim będzie mieć w końcu swój własny, prawdziwy dom. władze powiatu gdańskiego 
podpisały umowę na użyczenie pomieszczeń w budynku przy obrońców westerplatte 5, gdzie od kilka lat działa już centrum in-
tegracji społecznej. w tej chwili trwają prace adaptacyjne.
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WYNIKI BUDŻETU OBYWATELSKIEGO 

pruszcz Gdański z dumą informuje o tegorocznym sukcesie budżetu obywatelskiego, w którym wzięło udział blisko 3000 mieszkańców – 
to aż o 20% więcej niż rok wcześniej. to znak, że mieszkańcy chcą mieć realny wpływ na rozwój swojego miasta.

frekwencja wzrosła o 20% – sukces,  
który inspiruje

Podczas gdy w  wielu mia-
stach zainteresowanie Bu-
dżetem Obywatelskim male-
je, jak w sąsiednim Gdańsku, 
gdzie odnotowano najniższą 
frekwencję od lat, Pruszcz 
Gdański pokazuje, że za-
angażowanie mieszkańców 
wciąż rośnie. Wzrost licz-
by głosujących to sygnał, że 
mieszkańcy chcą decydować 
o  tym, jak zmienia się ich 
otoczenie.
– To świetnie, że tak wie-
le osób bierze udział w  tym 
procesie. Dzięki temu nasze 
miasto rozwija się zgodnie 
z  potrzebami jego miesz-
kańców. Być może wpływ na 
frekwencję ma również brak 
ograniczeń wiekowych w na-
szym głosowaniu – mówi 
Janusz Wróbel, Burmistrz 
Pruszcza Gdańskiego.
W  tegorocznym głosowa-
niu uczestniczyło dokład-
nie 2913 mieszkańców, co 
oznacza wzrost o  około 600 
osób w  porównaniu do ubie-
głego roku. Dorota Opałka, 

Sekretarz Miasta, podkreśla, 
że mieszkańcy czują, że ich 
głos naprawdę ma znaczenie, 
a  realizacja projektów w  ra-
mach Budżetu Obywatelskie-
go przynosi widoczne efekty.
– Idąc przez miasto, można 
zauważyć tabliczki z  infor-
macją, że inwestycja, na którą 
głosowano, została zrealizo-
wana właśnie w  ramach Bu-
dżetu Obywatelskiego. Za-
uważamy również, że coraz 
częściej wygrywają tzw. pro-
jekty zielone. Dwa lata temu 
w głosowaniu wygrał projekt 
„Więcej drzew w  Pruszczu 
Gdańskim”. Niemal iden-
tyczne zadanie zwyciężyło 
również w  tym roku – mówi 
Dorota Opałka.
Pruszcz Gdański, mimo du-
żej liczby parków, nadal dąży 
do zwiększania terenów zie-
lonych. W  tym roku nowe 
nasadzenia mają pojawić się 
przy ulicach Podkomorzego, 
Wita Stwosza, Cyprysowej, 
Olszewskiego, Mickiewicza, 
Strzeleckiego i Cichej.

Zwycięski projekt tegorocz-
nego Budżetu Obywatel-
skiego zdobył 3765 punktów, 

co oznacza, że zagłosowało 
na niego 1212 osób. Drugie 
miejsce zajął projekt „Po-
szerzenie strefy aktywno-
ści o  park trampolin”, który 
uzyskał 3012 punktów, zdo-
bywając poparcie 764 miesz-
kańców. W  ramach Budżetu 
Obywatelskiego realizowane 
będą także projekty związane 

z  dostawieniem nowych ławek 
i  koszy na śmieci w  różnych 
częściach miasta oraz utworze-
niem zielonego deptaka – miej-
sca odpoczynku w sercu Prusz-
cza Gdańskiego. Teren ten, 
zlokalizowany przy ul. Olszew-
skiego, zostanie wyposażony 
w  ławki, domki dla owadów 
oraz budki lęgowe dla ptaków.

– Zadania, które miały być 
realizowane w  ramach tego-
rocznego Budżetu Obywatel-
skiego, są już niemal wyko-
nane. W  pierwszych dniach 
listopada na przystanku przy 
Domu Wiedemanna monto-
wana będzie tablica z  elek-
tronicznym rozkładem auto-
busów. Na pewno do końca 
roku gotowy również będzie 
tor przeszkód na terenie Fak-
torii. Natomiast pozostałe 
dwa projekty są już zreali-
zowane – informuje Dorota 
Opałka. – Dodam, że w tym 
roku – w  ramach Budżetu 
Obywatelskiego – zakończy-
liśmy tworzenie strefy relak-
su przy ul. Grota-Roweckie-
go i  Mickiewicza. W  przy-
szłym roku dostawione będą 
tylko ławki i hamaki.
Budżet Obywatelski 
w  Pruszczu Gdańskim to 
wydzielona część budżetu 
miasta, która opiewa na 600 
tysięcy złotych, a  wartość 
pojedynczego projektu nie 
może przekroczyć 150 tysię-
cy złotych. Dzięki tym środ-
kom mieszkańcy mogą bez-
pośrednio decydować o  naj-
ważniejszych zmianach w ich 
mieście.

Krzysztof Lubański

NAGRODY DLA NAUCZYCIELI

sześć wspaniałych

Z  okazji Dnia Edukacji Na-
rodowej wójt gminy Pruszcz 
Gdański Weronika Chmielo-
wiec przyznała nagrody wyróż-
niającym się nauczycielom.
Nagrody wójta otrzymali: Anna 
Zdunek – nauczycielka edu-
kacji wczesnoszkolnej, plastyki 
i  techniki w  Zespole Szkolno
-Przedszkolnym w  Borkowie, 

Małgorzata Szymichowska 
– nauczycielka edukacji wcze-
snoszkolnej w  Szkole Podsta-
wowej w  Przejazdowie, Anna 
Wadowska – nauczycielka ma-
tematyki w Szkole Podstawowej 
w Rotmance, Kamila Barańska 
– nauczycielka języka polskie-
go, bibliotekarka w Szkole Pod-
stawowej w  Wiślince, Monika 

Dawidowska – nauczycielka 
wychowania przedszkolne-
go w  Gminnym Przedszkolu 
w  Straszynie, Dorota Parzy-
mies – nauczycielka edukacji 
wczesnoszkolnej w Szkole Pod-
stawowej w  Straszynie (nie-
obecna podczas wręczenia). 

(MB)
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W PRUSZCZU MAMY JESZCZE OK. 500 STARYCH PIECÓW

od 1 września obowiązuje na pomorzu zakaz korzystania ze starych, nieekologicznych pieców na węgiel lub drewno. ci, którzy dalej korzystają z kop-
ciuchów, mogą spodziewać się kontroli i kary finansowej. na terenie pruszcza Gdańskiego jest jeszcze około 500 pieców węglowych, ale ok. 100 z nich 
są klasy 3 i 4 i mogą być jeszcze eksploatowane do 2026 roku.

Miasto udzieliło pomocy na ponad 1,5 miliona

O nowych przepisach prawnych 
dotyczących korzystania z  pie-
ców informowaliśmy nie jeden 
raz. Z  myślą o  właścicielach 
nieruchomości miasto Pruszcz 
Gdański oraz rząd uruchomili 
specjalne programy pomocowe, 
które w  dalszym ciągu umożli-
wiają korzystanie ze wsparcia fi-
nansowego na wymianę pieców. 
 – Dzięki sprzyjającej pogodzie 
i przesunięciu się sezonu grzew-
czego wielu mieszkańców w dal-
szym ciągu składa wnioski i re-
alizuje wymiany „kopciuchów”. 
W  pierwszych dziewięciu mie-
siącach tego roku mieszkańcy 
Pruszcza Gdańskiego złożyli 
66 wniosków o  dofinansowanie 
do likwidacji węglowych źródeł 
ciepła udzielanych ze środków 
budżetu miasta. Na realizację 
zadań wypłacono 134 tysiące 
złotych. W większości przypad-
ków zostały one wymienione na 
nowoczesne piece gazowe oraz 
pompy ciepła – informuje Marta 
Rauchfleisch z Referatu Gospo-
darki Komunalnej Urzędu Mia-
sta Pruszcz Gdański.
Jak przyznaje burmistrz miasta 
Janusz Wróbel, jest to efekt kam-
panii informacyjnej, jaka została 

przeprowadzona w  pierwszych 
miesiącach tego roku.
 – Do każdego właściciela nie-
ruchomości, który zadeklaro-
wał do CEEB używanie kotła 
węglowego bezklasowego lub 
poniżej klasy 3, wysłano pismo 
informujące o  zakazie eksplo-
atacji tego rodzaju źródeł cie-
pła. W efekcie wielu skorzystało 
z  dofinansowania oferowanego 
przez nasz urząd – dodaje bur-
mistrz Wróbel. 
Przypomnijmy, że jednocześnie 
urzędnicy udzielali wsparcia 
w  ramach programu rządowe-
go „Czyste powietrze”. W  tym 
celu uruchomiono nawet – w ra-
mach porozumienia z  Woje-
wódzkim Funduszem Ochro-
ny Środowiska i  Gospodarki 
Wodnej w  Gdańsku – punkt 
konsultacyjno-informacyjny. 
Mieszkańcy otrzymują pomoc 
w  wypełnieniu wniosku o  dofi-
nansowanie, a  także rozliczeniu 
przedsięwzięcia. 
 – Każdego roku organizowane 
są dwa spotkania z mieszkańca-
mi zainteresowanymi otrzyma-
niem dofinansowania do zmiany 
sposobu ogrzewania na bardziej 
ekologiczne. Z  mieszkańcami 

spotykamy się również w  tere-
nie. Tylko w  tym roku do po-
łowy września udzieliliśmy 215 
konsultacji, co w efekcie przynosi 
kompleksowe termomoderni-
zacje budynków. Cieszymy się 
też z  faktu, że wymiany kotłów 
węglowych dokonują zwłaszcza 
osoby starsze, niekorzystają-
ce z  urządzeń elektronicznych, 

którym również udzielana jest 
pomoc przez gminnych dorad-
ców energetycznych – zauważa 
Marta Rauchfleisch.
Do tej pory z programu „Czyste 
Powietrze” na terenie Pruszcza 
Gdańskiego skorzystało 375 go-
spodarstw domowych, rozliczo-
no 183 przedsięwzięcia na kwotę 
2 522 921,82 zł. Natomiast po-
moc finansowa z  budżetu mia-
sta od 2011 do 2024 wyniosła 
nieco ponad 1,5 mln zł. Trzeba 
jednak zaznaczyć, że kwota ta 
będzie wyższa, ponieważ jesz-
cze ok. 30 wniosków nie zostało 
rozliczonych.
Z  posiadanych danych (CEEB) 
wynika, że na terenie miasta jest 

jeszcze ok. 500 pieców węglo-
wych, w ok. 100 z nich to piece 
klasy 3 i 4, które mogą być jesz-
cze eksploatowane do 2026 roku. 
Ale liczba ta będzie systema-
tycznie zmniejszać się, ponieważ 
właściciele niektórych gospo-
darstw zmieniają jeszcze system 
ogrzewania. 
Trzeba jednak mieć na uwa-
dze jeszcze jedną rzecz. Nie 
wystarczy zakup i  montaż no-
wego pieca. Stary kopciuch 
musi być całkowicie wyłączony 
z eksploatacji.
Dodajmy na koniec, że specjalne 
szkolenie dotyczące kontroli pie-
ców przeszli pruszczańscy straż-
nicy miejscy.

– Są niestety w  naszym mieście 
miejsca, w  których – z  różnych 
powodów – nie można zmienić 
obecnego systemu ogrzewania. 
Mieszkają w  nich osoby, które 
borykają się z problemami finan-
sowymi i  nie wyobrażam sobie, 
byśmy karali starszą kobietę, któ-
rej nie wystarcza pieniędzy na je-
dzenie. A takie osoby w Pruszczu 
Gdańskim niestety mieszkają. 
Poza tym w  naszym mieście nie 
ma ani jednego budynku komu-
nalnego, który ogrzewany byłby 
przez kopciucha – zauważa Rado-
sław Pietrzak, komendant Straży 
Miejskiej w Pruszczu Gdańskim. 

(GR)

CZEKAJĄ NA WERDYKT

zaśpiewali młodzi chórzyści
Uczniowie Szkoły Podstawo-
wej w  Pręgowie wspólnie za-
śpiewali, zarejestrowali wy-
stęp i… nie kryli zadowolenia 
z  efektu końcowego. Teraz 
cierpliwie czekają na ocenę 
jurorów VII edycji Ogólno-
polskiego Konkursu dla Szkół 
Podstawowych „Do Hymnu”. 
Mini koncert zrobił ogromne 
wrażenie na słuchaczach. Aby 
wydobyć jak najlepszy efekt 
dźwiękowy z przygotowanych 
finałowych prezentacji mu-
zycznych, na miejsce konkur-
sowych przesłuchań wybrano 
wnętrze zabytkowego kościo-
ła w Pręgowie.
Głównym wykonywanym 
przez dzieci i młodzież utwo-
rem – jak sama nazwa kon-
kursu wskazuje – był oczy-
wiście Mazurek Dąbrowskie-
go. W  projekcie udział wzię-
ło 183 uczniów klas I–VIII, 

a  chórem złożonym z  dzieci 
i młodzieży dyrygowała Mał-
gorzata Gołąb-Buśko. Oprócz 
tytułowego hymnu uczestnicy 
wykonali i zarejestrowali dwie 
inne pieśni hymniczne z  listy 
utworów wskazanych w  Re-
gulaminie. Tu wybór padł 
na „Gaude Mater Polonia” 
i „Rotę”.
W  naszej opinii wykonania 

konkursowe wypadły znako-
micie. O tym, czy subiektyw-
ne wrażenia lokalnych słu-
chaczy potwierdzone zostaną 
przez jurorów przesłuchań, 
przekonamy się 25 listopada, 
kiedy nastąpi ogłoszenie wy-
ników. Trzymamy kciuki.

(RN)
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BEZ WYCHODZENIA Z DOMU

e-możliwości w starostwie Powiatowym 

W dobie cyfryzacji, coraz wię-
cej instytucji publicznych sta-
ra się ułatwiać mieszkańcom 
dostęp do swoich usług. Sta-
rostwo Powiatowe w Pruszczu 
Gdańskim, wychodząc na-
przeciw potrzebom mieszkań-
ców, wprowadza nowe roz-
wiązania, dzięki którym wie-
le spraw można załatwić bez 
konieczności wychodzenia 
z  domu. Dla przykładu Wy-
dział Geodezji, Kartografii 
i  Katastru umożliwia miesz-
kańcom dostęp do dokumen-
tów i informacji zdalnie. 
Na szczególną uwagę zasłu-
guje film instruktażowy, który 

pojawił się w  sieci pod tytu-
łem „Mapa bez wychodzenia 
z domu”.
 – Film, który jest pierwszym 
odcinkiem serii instrukta-
żowej, ma przedstawiać, jak 
funkcjonują poszczególne wy-
działy naszego urzędu. Dzięki 
nim będzie można dowiedzieć 
się, jak w  prosty i  dostępny 
sposób można uzyskiwać do-
kumenty online oraz potrzeb-
ne informacje – informuje 
Weronika Wróbel, wicestaro-
sta powiatu gdańskiego. 
Nowe rozwiązanie jest czę-
ścią szerokiej strategii władz 
powiatu gdańskiego, mającej 

na celu uproszczenie proce-
dur i  ułatwienie dostępu do 
urzędu. 
 – Dla wielu osób, szczególnie 
tych mieszkających w bardziej 
odległych miejscowościach 
oraz tych zapracowanych, 
możliwość załatwienia spraw 
przez internet jest z całą pew-
nością dużym ułatwieniem – 
dodaje Weronika Wróbel.
Dodajmy, że filmy instrukta-
rzowe można na stronie inter-
netowej www.powiat-gdan-
ski.pl oraz na profilu facebo-
okowym powiatu.

(GR)
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2 MILONY NA PROJEKTY SZKOLNE

na terenie gminy przywidz realizowane są w tej chwili dwa edukacyjne projekty, które współfi-
nansowane są ze środków europejskich. realizacja obu zadań kosztować będzie blisko 2 mln zł, 
z czego ponad 1,8 mln zł to wsparcie Ue.

Przełamują edukacyjne bariery

Pierwszy projekt „Edukacja 
bez barier w Gminie Przywidz” 
dotyczy wsparcia dla dzieci 
z  niepełnosprawnościami oraz 
doświadczającymi migracji 
w wieku szkolnym. 
 – Uczniowie uczestniczyć będą 
w  dodatkowych zajęciach wy-
równujących deficyty eduka-
cyjne oraz rozwijających kom-
petencje emocjonalno-spo-
łeczne m.in. z  kinezyterapii, 
socjoterapii oraz muzykotera-
pii. Zaplanowano również or-
ganizację wyjazdów edukacyj-
nych – informuje Włodzimierz 
Michalski, wójt gminy Przy-
widz. – A poza tym nauczycie-
le zatrudnionych w  Pomlewie, 
Przywidzu oraz Trzepowie 
oraz 15 rodziców dzieci z nie-
pełnosprawnością – uczestni-
czyć będą w  kursach i  szkole-
niach podnoszących kompe-
tencje zawodowe.
Zajęcia – jak podkreśla Karo-
lina Szymikowska, zastępca 
kierownika Referatu Inwesty-
cji Urzędu Gminy Przywidz – 
mają zniwelować deficyty oraz 
wyrównać szanse edukacyjne 

uczniów, a  nauczyciele mają 
nabyć kompetencje niezbędne 
do pracy z  osobami o  specjal-
nych potrzebach edukacyjnych.
Poza tym zakupione zosta-
ną pomoce dydaktyczne do 
szkół (monitory i  podłogi 

interaktywne, ścianki mani-
pulacyjne, instrumenty mu-
zyczne), a  dodatkowo w  ra-
mach projektu zosta-
ną przeprowadzone prace 
remontowo- modernizacyjne.
Z  kolei projekt „Moja 

szkoła – szkoła równych szans 
i  wszechstronnego rozwoju!” 
ma na celu wparcie i  poprawę 
jakości edukacji na terenie gmi-
ny Przywidz.
Uczniowie z  trzech szkół, któ-
rych organem prowadzącym jest 

gmina Przywidz, uczestniczyć 
będą w  dodatkowych zajęciach 
wyrównujących deficyty eduka-
cyjne i rozwijających kompeten-
cje emocjonalno-społeczne. Za-
jęcia mają pomóc także w  roz-
wijaniu zainteresowań m.in. 
poprzez organizację warsztatów 
tworzenie kół zainteresowań 
oraz wyjazdów edukacyjnych. 

Nauczyciele także będą mogli 
uczestniczyć w kursach i szkole-
niach podnoszących kompeten-
cje zawodowe. Także w ramach 
tego projektu zakupione zostaną 
pomoce dydaktyczne i przepro-
wadzone prace modernizacyjne 
w szkołach.

(GR)
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INWESTYCJE WODOCIĄGOWE

więcej wody i poprawa jej jakości
Gmina Kolbudy realizuje ak-
tualnie dwa ważne projekty in-
westycyjne, których celem jest 
zwiększenie możliwości zaopa-
trywania oraz poprawa jakości 
wody dostarczanej mieszkań-
com. Prace modernizacyjne 
prowadzone są na ujęciu wody 
w  Bąkowie przy ul. Ordynac-
kiej oraz na ujęciu „Żmijewo” 
w  Bielkówku. Koszt realizacji 
obu zadań to blisko 3,3 mln 
zł. Samorząd otrzymał na ten 
cel dofinansowanie zewnętrzne 
w kwocie ponad 2,1 mln zł.
 – Gmina systematycznie się 
rozwija – mówi wójt Marek 
Goliński. – Powstają nowe 
osiedla i  dynamicznie wzrasta 
liczba mieszkańców. To zmu-
sza nas do inwestowania w mo-
dernizację sieci wodociągowej 
w celu poprawy jej wydajności. 
Zależy nam też na poprawie 
jakości wody, m.in. poprzez 
budowę nowej studni czy wy-
mianę infrastruktury odpowie-
dzialnej za jej uzdatnianie na 
ujęciach. 
Jednym z  realizowanych aktu-
alnie zadań jest budowa zbior-
nika wyrównawczego maga-
zynującego wodę uzdatnioną 
na ujęciu Ordynacka, z  któ-
rego zaopatrywane są Kowa-
le, Jankowo Gdańskie i  część 
Bąkowa. Inwestycja polega na 

modernizacji ujęcia wody po-
przez renowację studni i  wy-
mianę filtrów do uzdatniania 
wody. Przedsięwzięcie ma na 
celu zwiększenie ilości ujmo-
wanej wody oraz optymaliza-
cję właściwości jakościowych 
wody. Budowa zbiornika po-
zwoli natomiast na zmagazy-
nowanie wody, aby podczas 
największego jej rozbioru czy 
w  okresie suszy nie nastąpi-
ła przerwa w  jej dostawie do 
mieszkańców.
Wartość inwestycji przy ulicy 
Ordynackiej wynosi 897 999,63 
zł, a  koszt dofinansowania ze-
wnętrznego to 552 000 zł.
Druga, rozpoczynająca się wła-
śnie inwestycja polega na bu-
dowie nowej, trzeciej studni 
w  Bielkówku. Oprócz głębo-
kiego do 130 metrów odwiertu 
planowana jest modernizacja 
technologii uzdatniania wody 
wraz z  automatyką. Ujęcie 
„Żmijewo” zaopatruje w  wodę 
mieszkańców Lisewca oraz 
Bielkówka i  jest strategicznym 
elementem układu zaopatrze-
nia w wodę południowej części 
gminy Kolbudy.
 – Modernizacja ujęcia wody 
umożliwi sprostanie stale ro-
snącemu zapotrzebowaniu na 
wodę w  tym rejonie oraz po-
zwoli na rozszerzenie obszaru 

zasilania o  miejscowość Prę-
gowo – wyjaśnia wójt Marek 
Goliński. – Będzie to możliwe 
dzięki wywierceniu nowej stud-
ni głębinowej oraz renowacji 
tych już istniejących. Zwięk-
szenie wydobycia będzie wy-
magało również modernizacji 
systemu uzdatniania. 
Ze względu na znaczny przy-
rost mieszkańców w  tym re-
jonie gminy – oraz nierówno-
mierność w  poborze wody – 
konieczne jest również zwięk-
szenie objętości zbiorników 
wyrównawczych w celu zapew-
nienia ciągłości dostaw. Dla 
pokrycia zwiększonego poboru 
wody należy ponadto przebu-
dować sieć wodociągową w ul. 
Kolonia w  kierunku Pręgowa. 
Ze względu na różnicę wyso-
kości terenu w omawianym ob-
szarze zaistnieje konieczność 
budowy reduktora na granicy 
miejscowości Pręgowo oraz 
Lisewiec.
Wartość inwestycji, która zo-
stanie zrealizowana w Bielków-
ku, to 2 392 246,68 zł, przy do-
finansowaniu zewnętrznym 1 
580 000 zł.
Środki na oba zadania pocho-
dzą z  Rządowego Programu 
Inwestycji Strategicznych.

(RN)

PRUSZCZ GDAŃSKI

w czołówce użytkowników Mevo 
System Mevo, działający w  16 
gminach obszaru metropolital-
nego, cieszy się rosnącą popu-
larnością. W  Pruszczu Gdań-
skim, jak informuje Janina 
Wilkos-Gad z pruszczańskiego 
urzędu miasta, system okazał 
się ogromnym sukcesem, co po-
twierdzają imponujące statysty-
ki użytkowania.
 – Miasto Pruszcz Gdański zaj-
muje wysokie, czwarte miejsce 
w  statystykach liczby wypoży-
czeń, osiągając wynik 49 297 
przejazdów, co stanowi 2,08% 

wszystkich podróży w systemie 
Mevo. Ten wynik plasuje miasto 
wyżej niż takie miejscowości jak 
Rumia czy Tczew, które również 
uczestniczą w projekcie. Pruszcz 
Gdański dysponuje 92 rowera-
mi, co daje 2,2% udziału w flo-
cie systemu, a średnia liczba wy-
pożyczeń na jeden rower wynosi 
1,8 dziennie, co pokazuje regu-
larne i  efektywne korzystanie 
z tej formy transportu – podaje 
Janina Wilkos-Gad.
Mevo zyskało popularność 
wśród mieszkańców Pruszcza 

Gdańskiego, oferując im wy-
godną i nowoczesną alternatywę 
transportową. Rowery ze wspo-
maganiem elektrycznym szcze-
gólnie ułatwiają podróże na 
większe odległości oraz poko-
nywanie wzniesień, co przyczy-
nia się do ich częstszego użycia. 
Dzięki elastycznym abonamen-
tom i  przejrzystemu systemowi 
opłat minutowych, mieszkańcy 
mają pełną kontrolę nad koszta-
mi korzystania z systemu.

(GR)

ZMIANY NA WSZYSTKICH ŚWIĘTYCH

największy problem w parkowaniu w pruszczu Gdańskim występuje w centrum 
miasta, w sąsiedztwie urzędu miasta i starostwa powiatowego. straż miejska 
wprowadziła już przy magistracie rotacyjny system parkowania, który ułatwia 
parkowanie. sukces ten spowodował, że w mieście zorganizowane będę kolejne 
miejsca objęte tym systemem, dzięki czemu osoby załatwiający sprawę w cen-
trum miasta nie będą miały tak dużego – jak dotychczas – problemu z pozostawie-
niem swojego samochodu.

uciekają przed tworzeniem 
płatnych stref parkowania

Z każdym rokiem rośnie liczba 
mieszkańców powiatu gdań-
skiego, co w  konsekwencji 
przekłada się również na wzrost 
liczby spraw załatwianych 
w  Urzędzie Miasta Pruszcz 
Gdański, Starostwie Powia-
towym w  Pruszczu Gdańskim 
czy instytucjach, mających 
swoją siedzibę w  centrum sto-
licy powiatu.
 – Parking przy budynku staro-
stwa jest duży, a mimo to i tak 
ilość miejsc postojowych jest 
niewystarczająca. Po urucho-
mieniu 120 miejsc przy Osie-
dlu Sady znalezienie miejsca 
do zaparkowania auta jest nie-
co łatwiejsze, ale i tak nie roz-
wiązuje to całkowicie proble-
mu. Dodatkowych parkingów 
w  centrum miasta nie stwo-
rzymy, ponieważ nie ma na to 
miejsca. Musimy zatem szu-
kać innych rozwiązań, chcąc 
przy tym uniknąć tworzenia 

stref płatnego parkowania – 
mówi nam Radosław Pietrzak, 
komendant Straży Miejskiej 
w Pruszczu Gdańskim. 
Jednym z  pomysłów są rota-
cyjne strefy parkingowe, które 
dopuszczają parkowanie do 1,5 
godziny. To wystarczający czas, 
aby załatwić swoją sprawę. Mo-
nitoruje go system kamer, które 
rejestrują czas postoju.
 – Pierwsza strefa utworzona 
została przy urzędzie miasta. 
Niedawno analizowaliśmy jej 
przepustowość i okazało się, że 
między 7 a  15 na pięciu miej-
scach mogło zaparkować nawet 
150 aut. W  90% przypadków 
kierowcy respektują zasady – 
mówi Radosław Pietrzak. – Do 
końca października identycz-
ną strefę chcemy uruchomić 
przy ulicy Kossaka, a  kolej-
na do końca listopada ma po-
wstać w  sąsiedztwie starostwa 
powiatowego.

Mówiąc o  parkowaniu, warto 
przypomnieć, że przed 1 listo-
pada nastąpi zmiana organiza-
cji ruchu przy pruszczańskich 
nekropoliach. Będzie ona taka 
sama jak w zeszłym roku. Do-
jazd do nowego cmentarza bę-
dzie zamknięty na wysokości 
nowego parkingu. Poza tym 
zamknięta dla ruchu samocho-
dowego zostanie ul. Ogrodo-
wa na odcinku ul. Niepodle-
głości do ul. Spokojnej. Jak co 
roku zwiększona zostanie licz-
ba kursów linii 107. Autobu-
sy kursować będą co 45 minut 
w dniach 1–3 listopada.
W  imieniu Policji i  Straży 
Miejskiej apelujemy, aby na 
cmentarze udawać się pieszo 
albo korzystać z  komunikacji 
miejskiej, co na pewno uspraw-
ni ruch w okolicach nekropolii.

(lubek)

 rotacyjny system parkowania stworzono m.in. przed urzędem miasta
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DOM PODCIENIOWYM W MIŁOCINIE

wizytówka i chluba gminy musi przejść remont
Dom podcieniowy w  Miło-
cinie to zabytkowa perełka. 
Obiekt został częściowo wy-
remontowany. Budynek peł-
ni swoją rolę kulturalną, ale 
niektóre pomieszczenia są 
zaadaptowane na mieszkania 
komunalne. Władze gminy 
Cedry Wielkie myślą o  re-
moncie zabytku i zmianie jego 
przeznaczenia. 
Brak mieszkań komunalnych 
odczuwalny jest niemal we 
wszystkich polskich gminach. 
Na Żuławach na ten cel za-
adaptowano nawet zabytkowy 
dom podcieniowy w  Miłoci-
nie, który tak naprawdę po-
winien spełniać zupełnie inną 
rolę. Swego czasu gmina, dzię-
ki unijnym środkom, wyre-
montowała część miłocińskie-
go zabytku. 
 – To nasza wizytówka i chluba, 
która powinna stać się per-
łą gminy i  Żuław Gdańskich 
– zauważa Dawid Pietrucha, 
wójt gminy Cedry Wielkie. – 
Musimy znaleźć rozwiązanie, 
aby zabytek nie służył jako 
dom wielorodzinny. Pomy-
słów jest kilka. Niektóre z nich 
niebawem przedstawione zo-
staną radnym naszej gminy. 
Na budowę zupełnie nowych 
domów nas nie stać, ale roz-
ważamy inne ekonomiczne dla 

gminy i mieszkańców rozwią-
zanie. Dzięki temu mogliby-
śmy zająć się remontem domu 
podcieniowego, który nisz-
czeje, ponieważ nie wszyscy 
jego mieszkańcy dbają o swoje 
lokale. Dochodziło nawet do 
niewielkich pożarów i  musia-
ła interweniować straż pożar-
na. Remont musimy przepro-
wadzić w  ścisłej współpracy 

z  konserwatorem zabytków. 
Zależy nam na tym, aby przy-
wrócić dawny blask temu 
ważnemu dla naszej historii 
budynkowi, a  jednocześnie 
wykorzystać go optymalnie, 
by pełnił on funkcje kultural-
no-społeczne – podkreśla wójt.
Po remoncie do Miłocina prze-
niesiony miałby być z Cedrów 
Wielkich Żuławski Ośrodek 

Kultury i  Sportu. W  budyn-
ku planuje się utworzenie 
mieszkań wspomaganych, do 
których mogłyby trafić oso-
by znajdujące się w  tej chwili 
Domach Pomocy Społecznej 
albo tych, które mogą się tam 
znaleźć. 

(KL)

50 lecie  

Gminy Pruszcz Gdański

wydarzenia

mieszkańcy, a przede wszystkim kierowcy doceniają nowe inwestycje drogowe. Jednak równie ważne – szczególnie pod kątem 
bezpieczeństwa – są zadania, które mają poprawić bezpieczeństwo poruszania się po drogach pieszych oraz rowerzystów.

Jedną z  nich jest na pewno za-
kończona kilka tygodni temu 
budowa drogi dla pieszych i ro-
werzystów wzdłuż drogi po-
wiatowej między Goszynem 
a Bielkówkiem. Całkowity koszt 
budowy drogi pieszo-rowero-
wej wyniósł nieco ponad 3 mln 
zł, z  czego 1,1 mln pochodziło 
z Rządowego Funduszu Rozwo-
ju Dróg. 
– Jest to jedna z kilku inwestycji 
drogowych, którą współfinan-
sowaliśmy razem z  gminami. 
W  tym przypadku w  kosztach 
zadania partycypowały samo-
rządy gmin Kolbud i  gminy 
Pruszcz Gdański. Dzięki wspar-
ciu finansowemu gmin możemy 
szybciej osiągać zaplanowane 
cele – mówi nam Daniel Kul-
kowski, członek Zarządu Powia-
tu Gdańskiego.
Dodajmy jeszcze tylko, że gmi-
na Pruszcz Gdański na budo-
wę ścieżki pieszo-rowerowej 
przeznaczyła ponad 670 tys. zł, 

a gmina Kolbudy ponad 450 tys. 
zł. Pozostałe środki pochodziły 
z  budżetu Powiatu Gdańskiego 

i dofinansowania.  
W ramach zadania powstała pra-
wie 1,5 kilometrowa asfaltowa 

droga dla pieszych i  rowerzy-
stów, z oświetleniem. Przy ścież-
ce stanęły też ławki, kosze na od-
pady i stojaki rowerowe. 
 – Najważniejsze w tej inwesty-
cji jest podniesienie poziomu 
bezpieczeństwa niechronionych 
uczestników ruchu drogowe-
go, które uzyskaliśmy poprzez 

odseparowanie ruchu pieszego 
i  rowerowego od ruchu samo-
chodowego na jezdni – podkre-
śla Daniel Kulkowski. – Dodać 
jeszcze muszę, że równolegle 
postępują prace przy budowie 

ścieżki pieszo-rowerowej z  Ru-
socina do Wojanowa, gdzie bu-
dujemy także rondo na skrzyżo-
waniu dwóch dróg powiatowych.

(KL)

GOSZYN – BIELKÓWKO I RUSOCIN – WOJANOWO 

Bezpieczna droga dla pieszych  
i rowerzystów

APEL DO KIEROWCÓW

szukają świadków karambolu
Policjanci z  Wydziału Do-
chodzeniowo-Śledczego Ko-
mendy Wojewódzkiej Poli-
cji w  Gdańsku pod nadzo-
rem Prokuratury Okręgowej 
w  Gdańsku, prowadzą śledz-
two mające na celu ustalenie 
okoliczności katastrofy ko-
munikacyjnej, w wyniku któ-
rej śmierć poniosły 4 osoby, 
a 15 osób zostało rannych. Do 
zdarzenia doszło w piątek (18 
października) w miejscowości 
Borkowo (powiat gdański), na 
remontowanym odcinku S7 
w kierunku Gdyni.
W zdarzeniu brało udział 21 
pojazdów, dwa z nich spłonę-
ły. Wszystkie ofiary śmiertel-
ne to dzieci. 
Według wstępnych ustaleń 
policjantów 37-letni kieru-
jący pojazdem ciężarowym 
z naczepą najechał na tył po-
przedzających pojazdów, do-
prowadzając do tragicznego 

w skutkach zdarzenia.
Śledczy analizują zebrane do-
wody i jednocześnie zwracają 
się z prośbą o kontakt kierow-
ców posiadających kamery sa-
mochodowe, którzy w piątek, 
18 października pomiędzy 
godziną 23 a  godziną 23.20 
jechali tą trasą. Być może na 
nagraniu z kamery samocho-
dowej został zarejestrowany 
szczegół, który pomoże poli-
cjantom w ustaleniu przebie-
gu zdarzenia.
Nagranie takie należy zabez-
pieczyć i  powiadomić poli-
cjantów z  Wydziału Docho-
dzeniowo Śledczego KWP 
w  Gdańsku pod dedykowa-
nym dla tej sprawy numerem 
telefonu 516 819 012. Infor-
macje można również prze-
kazać na adres e-mail: pawel.
wolender@gd.policja.gov.pl. 

(KWP Gdańsk)
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  przy ścieżce Goszyn – bielkówko postawiono także ławki

  budowane rondo w rusocinie
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na stronie 
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GMINA KOLBUDY

stypendium dla 113 uczniów 
Aż 113 uczniów, kształcących 
się na terenie gminy Kolbudy, 
otrzymywać będzie stypendium 
wójta gminy Kolbudy za wyni-
ki i osiągnięcia w nauce za rok 
szkolny 2023/2024. Do urzędu 
gminy wpłynęły 153 wnioski, 
z których 40 nie spełniało wy-
mogów formalnych.
Od wielu lat gmina Kolbudy 
szczycić się może imponującą 
liczbą stypendystów. Określone 
progi punktowe, wymagane do 
otrzymania stypendium osiąga 
wielu uczniów z Kolbud i oko-
licznych miejscowości.
Również w  gronie stypendy-
stów marszałka województwa 
corocznie znajduje się liczna, 
w  porównaniu z  innymi po-
morskimi samorządami, re-
prezentacja młodzieży ze szkół 
gminy Kolbudy. To powód do 
dumy nie tylko dla uczniów 
i  ich rodziców, ale również dla 
nauczycieli.
W  tym roku rozpatrująca sty-
pendialne wnioski komisja 
zdecydowała o  przyznaniu 
uczniom: 8 stypendiów w  wy-
sokości 200 zł wypłacanych co 
miesiąc i  8 stypendiów jedno-
razowych w  wysokości 2000 
zł oraz 13 stypendiów w  wy-
sokości 150 zł wypłacanych co 
miesiąc i  9 stypendiów jedno-
razowych w wysokości 1500 zł 

i  63 stypendiów w  wysokości 
100 zł wypłacanych co miesiąc 
i 12 stypendiów jednorazowych 
w wysokości 1000 zł.
Serdecznie gratulujemy wszyst-
kim uczniom, którzy znaleźli 
się wśród nagrodzonych. Fi-
nansowa forma wyróżnienia 
z  pewnością pomoże młodzie-
ży w  rozwijaniu pasji i  zain-
teresowań np. poprzez zakup 
ciekawych książek lub pomocy 
naukowych. Może też zostać 
wykorzystana na hobby, relaks 
i wypoczynek po pracy włożo-
nej w zdobywanie wiedzy.
 – Gratuluję młodzieży, rodzi-
com oraz nauczycielom aktyw-
nie wspierającym swoich wy-
chowanków w rozwijaniu zain-
teresowań i zdobywaniu wiedzy 
– mówi wójt Marek Goliński. 
– Życzę, aby rozpoczęty nie-
dawno rok szkolny 2024/2025 
obfitował w  sukcesy na polu 
edukacyjnym oraz dostarczał 
dużo radości i satysfakcji.
Stypendia przyznawane są 
uczniom (począwszy od klasy 
IV) oraz absolwentom publicz-
nych i  niepublicznych szkół 
podstawowych oraz szkół śred-
nich, pobierających naukę na te-
renie Gminy Kolbudy. 

(RN)

SZUKAJĄ PIENIĘDZY

aktywnie na drogach 
W  tym roku na terenie gmi-
ny Przywidz wiele dzieje się na 
drogach. Lada moment ruszy 
przebudowa drogi wojewódzkiej 
w  kierunku Kościerzyny, trwa 
przebudowa drogi powiatowej 
Jodłowno – Roztoka, a  dro-
gowcy działają także na ciągach 
gminnych. 
 – Trzeba jednak myśleć o przy-
szłości, bo dróg wymagających 
remontów jest w  naszej gminie 
bardzo dużo. Dlatego też szuka-
my i staramy się pozyskać zewnę-
trze środki finansowe, by ruszyć 
z  pracami na kolejnych drogach 
– mówi nam Włodzimierz Mi-
chalski, wójt gminy Przywidz.
W  sierpniu złożono wnioski 
o  dofinansowanie w  ramach 
Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg. Dotyczą one budowy: ulicy 
Kasztanowej w Pomlewie (plano-
wany odcinek modernizacji drogi 
to 1 kilometr w technologii asfal-
tu) oraz drogi Kierzkowo – Sucha 

Huta (990 metrów nowej asfalto-
wej nawierzchni) i  ulicy Żurawi 
Trakt w  Hucie Dolnej (1,4 km 
nawierzchni asfaltowej o  szero-
kości 6 metrów).

Dodajmy, że w  tej chwili trwają 
prace na ul. Chabrowej i Skarpo-
wej w Przywidzu. Prace te będą 
ukończone jeszcze w  tym roku. 
Również w  ciągu najbliższych 

miesięcy zakończą się prace na ul. 
Wiejskiej w Pomlewie.

(GR)

  trwa przebudowa drogi chabrowej w przywidzu

Żelisławki i zagroda ewy i zdzisława niemiec ze stanisławowa reprezentować będą powiat gdańskim w XXX konkursie „piękna wieś pomorska”. wyniki 
powiatowego finału poznaliśmy podczas ostatniej sesji rady powiatu Gdańskiego. 

Konkurs od samego począt-
ku organizowany jest przez 
Samorząd Województwa Po-
morskiego. Najpierw prze-
prowadzane są eliminacje 
gminne, a  potem powiatowe. 

Jury ocenia zagrody rolni-
cze i  wsie. W  tym roku jury 
zdecydowało, że najładniejszą 
wsią w powiecie gdańskim są 
Żelisławki. Kolejne miejsca 
przypadły w udziale: Wiślinie 

oraz Krzywemu Kołu i Giem-
licom (ex aequo). Najładniej-
szą zagrodę, zdaniem komisji 
konkursowej, posiadają na-
tomiast Ewa i Zdzisław Nie-
miec ze Stanisławowa. 
 – Za namową przyjaciół 
i  znajomych, ale też trochę 
z ciekawości wzięliśmy udział 
w  konkursie. Sąsiedzi i  zna-
jomi mówili, że mamy ładny 
ogród, dlatego chcieliśmy po-
kazać też innym to, co stwo-
rzyliśmy w  przeciągu ostat-
nich kilku lat. Nie spodzie-
waliśmy się takiego sukcesu. 
Cieszymy się, że doceniono 
naszą pracę. Być może po 
naszym sukcesie więcej osób 
weźmie udział w konkursie – 
mówi nam Ewa Niemiec.
Drugą nagrodę postanowiono 
przyznać Państwu Patrzałek 
z  Krzywego Koła, a  trzecią 
Państwu Bieleckim z Krępca.
 – Z ogromną radością i dumą 
chciałabym podkreślić, jak 
wyjątkowe są nasze wsie 
oraz gospodarstwa. Ich pięk-
no stanowi nie tylko nasze 
dziedzictwo, ale także inspi-
rację do działań i  osiągnięć. 
Cieszymy się, że podczas se-
sji rady powiatu mogliśmy 
wspólnie świętować i docenić 
ich autorów – podkreśla We-
ronika Wróbel, wicestarosta 
powiatu gdańskiego. – Już 

nie jeden raz nasi reprezen-
tanci odnosili sukcesy w  fi-
nale wojewódzkim konkursu 
i po cichu liczymy, że podob-
nie może być również w  tym 
roku. Korzystając z  okazji, 
dziękujemy wszystkim, któ-
rzy wzięli udział w konkursie, 
a naszym reprezentantom ży-
czymy sukcesów w  ostatecz-
nej rozgrywce.
Wyniki finału wojewódzkie-
go podamy w kolejnym wyda-
niu „Panoramy”.

(lubek)

LICZYMY NA SUKCES W WIELKIM FINALE

nagrodzono najpiękniejsze  
w powiecie gdańskim

  zwycięska zagroda ewy i zdzisława niemiec

  Żelisławki najpiękniejszą wsią w powiecie Gdańskim
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POMOC MŁODYM TO OBOWIĄZEK SAMORZĄDU

burmistrz Janusz wróbel podpisał umowę na zaprojektowanie ponad 60 mieszkań komunalnych i so-
cjalnych w pruszczu Gdańskim. mają być one wybudowane w okolicach ulicy przy torze. po otrzymaniu 
projektu miasto wystąpi do banku Gospodarstwa krajowego o dofinansowanie inwestycji, by jak naj-
szybciej przystąpić do budowy.

wybudują ponad 60 mieszkań 

Teren, gdzie ma być realizowana 
inwestycja mieszkaniowa, prze-
znaczony jest m.in. pod budow-
nictwo komunalne i socjalne. Bę-
dzie to zatem kontynuacja wcze-
śniej podjętych działaniach miesz-
kaniowych w tej części Pruszcza 
Gdańskiego.
– Będzie to jednak zupełnie nowe 
budownictwo i nowa jakość. 
Mieszkania komunalne są po-
trzebne, ponieważ każdego roku 
mamy od 150 do 200 rodzin ocze-
kujących na takie lokale. Poza tym 
bardzo wysokie są ceny wynajmu 
i kupna mieszkań, a to powodu-
je, że ludzie szukają różnych roz-
wiązań, by mieć dach nad głową. 
Jednym z najważniejszych zadań 
samorządu lokalnego jest pomoc 

ludziom, którzy często są na ży-
ciowym starcie, by mieszkali w 
godnych warunkach – podkreśla 
Janusz Wróbel. Szacunkowy koszt 
inwestycji znany będzie dopiero po 
zapoznaniu się z projektem. 
Władze miasta liczą jednak na 
pozyskanie środków zewnętrz-
nych w wysokości 80% wartości 
inwestycji.
Dodajmy jeszcze na koniec, że 
dobiega końca budowa miesz-
kań TBS, które oddany będzie 
do użytkowania w roku przy-
szłym. Przypomnijmy, że na ten 
cel miasto również pozyskało 
kilka milionów zewnętrznego 
dofinansowania.

(lubek)

wydarzenia
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Fundacja dom Hospicyjny w pruszczu Gdańskim będzie mieć w końcu swój własny, prawdziwy dom. władze powiatu 
gdańskiego podpisały umowę na użyczenie pomieszczeń w budynku przy obrońców westerplatte 5, gdzie od kilka lat 
działa już centrum integracji społecznej. w tej chwili trwają prace adaptacyjne.

Historia hospicjum nie jest dłu-
ga. Od samego początku moto-
rem napędowym przedsięwzięcia 
jest Katarzyna Kałduńska, prezes 
Domu Hospicyjnego.
 – Od samego początku swo-
je kroki z prośbą o pomoc skie-
rowałam do senatora Ryszarda 
Świlskiego, a  potem burmistrza 
Janusza Wróbla, którzy chcieli 
mnie wysłuchać. Wtedy zaczęła 
się tak naprawdę praca u podstaw 
– moja w wolontariacie medycz-
nym, ale i mieszkańców. Otrzy-
małam wsparcie miasta, bym 
mogła najpierw uruchomić ho-
spicjum domowe, a  potem dom 
hospicyjny. Wtedy na opiekę ho-
spicyjną oczekiwano w  powiecie 
gdańskim nawet do 5 miesięcy. 

Nie boję się tych słów, ale niektó-
rzy umierali wtedy jak psy w bu-
dzie, ponieważ były miejscowości 
w powiecie, gdzie nie było dostę-
pu do żadnej opieki paliatywnej – 
wspomina Katarzyna Kałduńska. 
Władze Pruszcza Gdańskiego, 
po bardzo preferencyjnych wa-
runkach, wydzierżawiło orga-
nizacji lokal, który w  związku 
z  rozwojem hospicjum przestał 
w  końcu spełniać oczekiwania. 
Potrzebne było znacznie większe 
lokum. 
 – Tu z pomocą przyszedł Jaro-
sław Karnath, starosta gdański. 
Cieszę się, że w  końcu jesteśmy 
również widziani przez starostwo 
powiatowe, bo to właśnie władze 
powiatu gdańskiego pierwsze 

wyciągnęły do nas pomocną rękę. 
Uważam, że współpracami mię-
dzy samorządem a  hospicjami 
musi istnieć, ponieważ my wie-
my, jak pomagać, a lokalni polity-
cy mają odpowiednie narzędzia, 
dzięki którym mogą wspierać 
nasze działania – dodaje prezes 
fundacji.
Teraz w budynku przy ul. Obroń-
ców Westerplatte prowadzone 
są prace adaptacyjnego, gdzie 
hospicjum będzie mogło po-
siadać w  końcu swój magazyn, 
biuro z  prawdziwego zdarzenia 
oraz pomieszczenie, gdzie mają 
odbywać się zajęcia edukacyjne 
dla wolontariuszy. Nowa siedzi-
ba Domu Hospicyjnego stwarza 
również możliwość uruchomie-
nia trzech gabinetów lekarskich 
(geriatryczny, poradnia medycy-
ny paliatywnej i  poradnia lecze-
nia bólu). Nieco dalekosiężnym 
planem jest natomiast budowa 
placówki na terenie gminy Trąbki 
Wielkie.
 – Jest to wielki dzień dla mia-
sta i całego powiatu gdańskiego. 
Chyba nikogo nie musimy prze-
konywać, jak niezwykle potrzeb-
na jest działalność pruszczańskie-
go Domu Hospicyjnego. Nieste-
ty, w  naszych trudnych czasach, 
staje się ona coraz potrzebniejsza 
– zauważa Jarosław Karnath, sta-
rosta gdański.

Jak informuje wicestarosta We-
ronika Wróbel, fundacja bę-
dzie mogła korzystać z  pomiesz-
czeń o  łącznej powierzchni ok. 
200 m2 wraz z  ogrodem. Jest 
to parter, więc na pewno bę-
dzie to duże ułatwienie dla osób 
z niepełnosprawnościami. 
Senator Świlski zauważył, że bu-
dowa domu w  gminie Trąbki 
Wielkie byłaby milowym krokiem 
w rozwoju hospicjum. 
 – Szukamy w tej chwili źródeł fi-
nansowanie tej inwestycji, ponie-
waż bez tego nikt nie jest w stanie 
sam podjąć się tak dużego wyzwa-
nia. Miejsce jest już znalezione, 

ale do pełni szczęścia brakuje pie-
niędzy. Wierzę jednak, że cel zo-
stanie osiągnięty – mówi Ryszard 
Świlski.
Na terenie miasta działa tylko 
Dom Hospicyjny, który kilka 
lat temu zaczynał od zera, a dziś 
świadczy profesjonalne usługi wie-
lu osobom.
 – Jest to bardzo ciężka i wyma-
gająca praca. Trzeba mieć w sobie 
nie tylko wiele empatii. Występują 
bowiem problemy z  finansowa-
niem takich organizacji, dlatego 
jest ich tak niewiele – zauważa Ja-
nusz Wróbel. – Na szczęście nasze 
hospicjum wywalczyło sobie dobrą 

pozycję, dlatego nie ma ogrom-
nego problemu z  finansowaniem 
swoich usług. Oczywiście, że po-
trzeby są zawsze ogromne, ale 
obecne finansowanie pozwala 
świadczyć usługi na najwyższym 
poziomie. 
 – Dziś mogę powiedzieć, że dzię-
ki naszej działalności nie ma kolejek 
w  powiatach gdańskim i  nowod-
worskim, a po sąsiedzku w powiecie 
tczewskim na hospicjum czeka się 
4 miesiące. Będziemy rozwijać się 
i robić wszystko, aby tych kolejek nie 
było – podkreśla prezes Kałduńska. 

Krzysztof Lubański

SPRAWILI, ŻE ZNIKNĘŁY KOLEJKI DO HOSPICJUM 

z pomocą muszkieterów dom Hospicyjny 
ma nową siedzibę

 katarzyna kałduńska podkreśla, że dom Hospicyjny tworzy trzech muszkieterów: senator 
ryszard Świlski (w środku), burmistrz Janusz wróbel (z prawej) i starosta Jarosław karnath.

  remontem pomieszczeń dla hospicjum zajęli się uczestnicy 
centrum integracji społecznej
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z inicjatywy mieszkańców posprzątano teren w sąsiedztwie skate parku w przywidzu. Jest to być może pierwszy krok w kierunku utworzenia parku, którego 
w tej chwili brakuje w stolicy przywidzkiej gminy. na realizację takiego pomysłu bardzo przychylnie patrzą miejscowe władze samorządowe. 

Główną inicjatorką akcji była 
radna Barbara Baranowska, 
którą wspierały koleżanki 
z  rady gminy Monika Wan-
cewicz-Karolczak oraz Joan-
na Iwanicka. 
 – Od lat mam pomysł na to 
miejsce. Tak naprawdę poza 
rozpadającym się skate par-
kiem nikt tam nic nie wi-
dział. Słyszałam o  różnych 
pomysłach zagospodarowa-
nia tego terenu, łącznie z bu-
dową mieszkań. Od kiedy je-
stem radną gminy Przywidz, 
robię wszystko, aby to miej-
sce uratować i  zrobić park – 
mówi nam Barbara Baranow-
ska. – Do akcji sprzątania te-
renu, jak i samej rzeki Wiet-
cisy włączyło się bardzo dużo 
osób. Nie brakowało dzieci 
oraz seniorów, którzy mimo 
swojego wieku nie dość, że 
przygotowali coś smacznego 
do jedzenia, to jeszcze sami 
zbierali śmieci, a  tych było 
mnóstwo.
Do akcji włączyły się tak-
że organizacje pozarządowe, 
przywidzki oddział Zrzesze-
nia Kaszubsko-Pomorskiego 
i Koła Gospodyń Wiejskich.
Mieszkańcy Przywidza już 
umówili się na kolejne sprzą-
tanie, które zaplanowano na 
16 listopada. Inicjatorzy akcji 
chcieliby oczyścić ze śmieci 
rzekę miedzy jeziorami. 
 – Naszym marzeniem jest 
ścieżka spacerowa albo pie-
szo-rowerowa, która wio-
dłaby wzdłuż rzeki. Marze-
niem zaś byłaby możliwość 
organizowania spływów 

kajakowych po Wietcisy – 
dodaje radna Baranowska. 
 – Uważam, że plan rewitali-
zacji tego miejsca jest bardzo 
dobrym pomysłem, szczegól-
nie że nie tylko na terenie 
Przywidza, ale całej gminy, 
nie ma ani jednego parku. 

Moim zdaniem to doskona-
łe miejsce, by stworzyć park. 
Teren jest duży i  ma swój 
potencjał. Przy okazji nale-
żałoby zająć się renowacją 
albo naprawą urządzeń, któ-
re wykorzystywane są w ska-
te parku. Pieniądze na ten 

cel chcielibyśmy pozyskać 
z  KPO. Konkretnej wizji 
parku jeszcze nie ma, ale na 
pewno chcielibyśmy wybu-
dować aleję, przy której usta-
wione byłyby ławki. Prze-
niesiony zostałby pobliski 
plac zabaw. Wszystko uzu-
pełnione byłoby parkowym 
oświetleniem. Być może zna-
lazłoby się również miejsce 
na niewielki amfiteatr, gdzie 

moglibyśmy organizować im-
prezy kulturalne – mówi nam 
Włodzimierz Michalski, wójt 
gminy Przywidz. 
Przy okazji warto jeszcze 
przypomnieć o  inicjatywie 
sprzątania ewangelickich 
cmentarzy, o  czym niedawno 
informowaliśmy. Temat zo-
stał poruszony na sesji rady 
miasta w Burghaslach. Miesz-
kańcy gminy Przywidz nie 

czekają jednak na konkretne 
decyzje, ale sami podejmować 
będą działania, by porządko-
wać miejsca pochówku ewan-
gelików, którzy kiedyś miesz-
kali na tym terenie. Taką 
inicjatywę podejmują m.in. 
mieszkańcy Suchej Huty, 
a  przewodzi jej radny Rado-
sław Bassendowski.

(lubek)

TONY ŚMIECI W RZECE I PRZY SKATE PARKU

Pierwszy krok w kierunku 
utworzenia parku w Przywidzu
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WYKORZYSTAJĄ UNIJNE DOFINANSOWANIE 

niebawem ruszą prace w przychodni zdrowia
Blisko 80% wyniesie do-
finansowanie unijne, któ-
re będzie wydatkowane na 
termomodernizację przy-
chodni zdrowia w  Przywi-
dzu przy ul. Cisowej 4. To 
ostatni obiekt użyteczności 
publicznej w  gminie, który 
wymaga takich prac. Poza 
tym władze gminy, o  czym 
informowaliśmy wcześniej, 
czynią starania, aby miesz-
kańcy mieli większy dostęp 
do lekarzy specjalistów.
Budynek, w  którym mieści 
się przychodnia zdrowia, li-
czy sobie kilkadziesiąt lat, 
ale w tym czasie nie był pod-
dawany żadnym większym 
remontom. 
 – Zgadza się. Czas najwyż-
szy, aby i  ten budynek był 
energooszczędny. Nie dość, 
że przeprowadzone będą 
prace termomodernizacyjne, 
to dodatkowo obiekt będzie 
częściowo zmodernizowany. 
Wprowadzane będą rów-
nież rozwiązania sprzyjające 
adaptacji do zmian klimatu. 

Mam tu na myśli stworzenie 
ogrodu deszczowego, który 
będzie usytuowany między 
budynkiem a  ogrodzeniem 
od strony ulicy Cisowej. 

Zbiornik na deszczówkę 
będzie zbierał wodę opado-
wą i roztopową – mówi nam 
Włodzimierz Michalski, 
wójt gminy Przywidz. 

Urząd jest już gotowy do 
rozpoczęcia inwestycji, 
a zielonym światłem ma być 
podpisanie umowy na unijne 
dofinansowanie, co jest tylko 

zwykłą formalnością. 
 – Audyt energetyczny już 
posiadamy, a  w  tej chwili 
przygotowywane jest stu-
dium wykonalności. W  ra-
mach przedsięwzięcia pla-
nuje się wykonanie audytu 
energetycznego, a  potem 
przeprowadzona będzie mo-
dernizacja głównego źródła 
ogrzewania poprzez zasto-
sowanie pompy ciepła, któ-
ra będzie głównym źródłem 
ogrzewana. Poza tym wy-
mieniona będzie stolarka 
okienna i  drzwiowa. Prze-
prowadzony będzie mon-
taż instalacji PV. Ocieplone 
zostaną przegrody budyn-
ku i  wprowadzony system 
zarządzania energią oraz 
wymieniona instalacja cen-
tralnego ogrzewania ciepłej 
wody użytkowej – wylicza 
zakres działań Karolina Szy-
mikowska, zastępca kierow-
nika Referatu ds. Inwestycji 
Urzędu Gminy Przywidz.

(GR)

  budynek przychodni zdrowia jest ostatnim obiektem użyteczności publicznej, który nie 
przeszedł termomodernizacji.
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CIEKAWE WARSZTATY

zero waste w domu i w ogrodzie

Zostały ziemniaki z  obiadu? 
Wykorzystaj je do pysznej pasty 
na kanapki! Nie wyrzucaj cza-
sem fusów od kawy – są świet-
ną bazą do domowego kremu 
pod oczy. Skończyła się pasta 
do zębów? Nie musisz biec do 
sklepu, bo zrobisz ją ze skład-
ników, które zapewne masz 
w domu. Sposobów właściwe-
go gospodarowania odpadami 
uczyły się ostatnio członkinie 

Kół Gospodyń Wiejskich z te-
renu gminy Pruszcz Gdański.
Podczas warsztatów „Zero 
Waste” była również mowa 
o  prawidłowym kompostowa-
niu, o  racjonalnych zakupach 
i… szkodliwości sklepowych 
promocji! Każda uczestniczka 
wyszła ze spotkania z  głową 
pełną pomysłów.
Projekt współfinansowany ze 
środków Unii Europejskiej 

w  ramach Schematu II Po-
mocy Technicznej. „Krajowa 
Sieć Obszarów Wiejskich” 
Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014–2020. 
Instytucja Zarządzająca Pro-
gramem Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014–2020 – 
Minister Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi.

(MB)

ZAPRASZAMY

nastrojowy jazz w środku dnia 
W niesamowity klimat wpro-
wadzili niedawno słuchaczy 
Akademii Seniora Gminy 
Pruszcz Gdański znakomi-
ci muzycy: Ameli Chilevsky 
i Smooth Jazz Trio. 

Następne spotkanie w ramach 
Akademii odbędzie się 4 li-
stopada w  Ośrodku Kultury, 
Sztuki i Biblioteki Publicznej 
w  Cieplewie. Tym razem se-
niorów odwiedzi specjalista 

od zdrowego żywienia, wy-
kładowca Politechniki Gdań-
skiej prof. Paweł Filipkowski. 
Zapraszamy! Wstęp wolny.

(MB)

ZŁOTE GODY

Ponad pół wieku razem

Maria i Wojciech Moniewscy 
z  Rotmanki, Janina i  Miro-
sław Kisiel z Rusocina, Teresa 
i Waldemar Skrzek z Rusoci-
na, Anna i  Lech Stefańczyk 
z Rotmanki, Krystyna i Wła-
dysław Koc z  Borkowa oraz 
Maria i  Józef Wińscy z  Jusz-
kowa – w  sumie 6 par uczci-
ło dziś „Złote Gody”, choć 
właściwie były to już dalsze 
rocznice – 51., 52., a nawet 53.

Wójt gminy Pruszcz Gdański 
Weronika Chmielowiec wrę-
czyła parom „medale za dłu-
goletnie pożycie małżeńskie”, 
nadane przez Prezydenta RP, 
pamiątkowe dyplomy, kwiaty 
i upominki. 
 – Wspaniale widzieć Państwa 
tak uśmiechniętych – powie-
działa wójt. – Życzę Wam 
jeszcze wielu pięknych jubile-
uszy w zdrowiu i szczęściu. 

 – W  miłości, wzajemnym 
szacunku, lojalności i  przy-
jaźni stworzyliście domy 
żywe, domy prawdziwe. 
Te domy to Wasze rodzi-
ny – powiedziała kierownik 
Urzędu Stanu Cywilnego 
w  Pruszczu Gdańskim Róża 
Lademann-Błochowiak.

(MB)

STYPENDIA WRĘCZONE

wójt gminy pruszcz Gdański weronika chmielowiec wrę-
czyła stypendia za wybitne osiągnięcia w nauce i wybit-
ne osiągnięcia artystyczne w roku szkolnym 2023/2024.

Młodzi i zdolni nagrodzeni

– Możecie być z  siebie bardzo 
dumni, bo Wasi rodzice, nie 
mam wątpliwości, już są – po-
wiedziała wójt.
Wśród uczniów, którzy otrzy-
mali stypendia za wysoką śred-
nią ocen (5,5 dla klas IV–VI 
szkół podstawowych; 5,3 dla 
klas VII–VIII szkół podsta-
wowych; 4,8 dla uczniów szkół 
ponadpodstawowych) oraz za 
sukcesy w  olimpiadach i  kon-
kursach na szczeblu międzyna-
rodowym lub ogólnopolskim, 
a  także tych organizowanych 
przez kuratora oświaty, zna-
leźli się: Joanna Bielska, Kata-
rzyna Czermańska, Franciszek 
Karpiński, Olga Mierzwiń-
ska, Konrad Pściuk, Mieszko 

Szklarz, Maja Ściborska, Adam 
Thiel, Bartosz Tomaszewski, 
Michał Tomkowicz, Jan Wa-
lesiak, Natalia Walesiak, Maja 
Witkowska i  Marta Zborow-
ska z Zespołu Szkolno–Przed-
szkolnego w  Borkowie; Ni-
kodem Chmielewski, Wiktor 
Osowski i  Jacek Falkowski ze 
Szkoły Podstawowej im. Igna-
cego Krasickiego w Straszynie; 
Patryk Dzióbek ze Szkoły Pod-
stawowej im. Danuty Siedzi-
kówny „INKI”; Sebastian Ku-
ryło i Maria Zucholl ze Szkoły 
Podstawowej im. Karola Woj-
tyły w Rotmance.
Wśród uczniów, którzy otrzy-
mali stypendia za wysoką śred-
nią ocen (5,5 dla klas IV–VI 

szkół podstawowych; 5,3 dla 
klas VII–VIII szkół podsta-
wowych; 4,8 dla uczniów szkół 
ponadpodstawowych) oraz za 
sukcesy w  olimpiadach i  kon-
kursach na szczeblu wojewódz-
kim znaleźli się: Miłosz Gor-
nowicz, Zuzanna Grabowska, 
Antonina Hoffmann, Adrian-
na Kurkowska i Nina Kurkow-
ska z Zespołu Szkolno–Przed-
szkolnego w Borkowie; Antoni 
Literski ze Szkoły Podstawo-
wej im. Karola Wojtyły w Rot-
mance; Lena Masternak ze 
Szkoły Podstawowej im. Boha-
terów Grudnia’70 w Łęgowie.

(MB)
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znany i popularny wśród mieszkańców powiatu gdańskiego pruszczański „katolik” świętował 20-lecie założenia. Jubileusz stał się 
okazją do podsumowania dwóch dekad działalności szkół, które są niezwykle cenione w edukacyjnym środowisku. przez lata placówka 
wyróżnia się wysokim poziomem nauczania, dbałością o rozwój duchowy uczniów oraz aktywnym udziałem w życiu społeczności. 

Początki, jak każdej nowej 
placówki, były ciężkie. Jednak 
z każdym rokiem, dzięki przy-
chylności i  życzliwości wiele 
osób, szkoła rosła w  siłę. Od 
niedawna pruszczański „ka-
tolik” nie musi już korzystać 
z  pomieszczeń użyczonych 
przez inne szkoły, bo ma wła-
sny nowoczesny budynek, któ-
rego pozazdrościć może nie-
jedna polska szkoła.
 – 20 lat to dwa pokolenia mło-
dych ludzi, którzy już opuści-
li naszą szkołę. To też prawie 
1500 uczniów, którzy w  róż-
nych momentach swojego życia 
rozpoczynali naukę w  naszej 
szkole, więc mogę powiedzieć, 
że jest to kawałek historii wpi-
sującej się w  życie tych ludzi. 
Zdarza się, że i  oni przypro-
wadzają do naszej szkoły swoje 
dzieci. To jest też kawałek hi-
storii pracowników szkoły i hi-
storii miasta – mówiła podczas 
urodzinowej uroczystości Iwo-
na Jakubek, dyrektor szkoły.
Małgorzata Czarnecka-Sza-
frańska, przewodnicząca Rady 
Miasta Pruszcza Gdańskiego 
przypomina, że ponad 20 lat 
temu na rozmowę zaprosił ją 
ks. Stanisław Łada, który za-
proponował jej tworzenie no-
wej szkoły w mieście.
 – Dwie dekady temu jakimś 
cudownym sposobem szkoła 
powstała, ale było przy tym 
niemało pracy. To zasługa 
wielu życzliwych osób, w tym 
księdza Łady czy Lidii Bujak
-Kaczor, Katarzyny Rutkow-
skiej i  Ferdynanda Froissart, 
którzy byli z  nami od same-
go początku. Szkoła wciąż 
daje nam dużo radości i  jest 
to dla nas wyjątkowe miej-
sce – wspominała Małgorzata 
Czarnecka-Szafrańska.
Szkoła może być wszędzie, ale 

najważniejsi są ludzie, którzy ją 
tworzą. Uroczystość była oka-
zją do uhonorowania zasłużo-
nych dla katolika osób.  Trzy 
panie uczestniczyły w  otwar-
ciu szkoły w 2004 roku wpro-
wadzały w  progi „Katolika” 
pierwszych uczniów: Urszula 
Burda, Iwona Sznajder, Ewa 
Rostecka. Nagrodzono na-
uczycieli z  najdłuższym sta-
żem pracy (Grażyna Dybow-
ska, Łukasz Bocian, Katarzy-
na Ciepielewska, Agnieszka 
Brzeska-Krakowska, Maria 
Kozłowska, Małgorzata Płot-
ka i  Iwona Jakubek), a  nagro-
dy dyrektora szkoły otrzymali: 
Joanna Cymbaluk, Anna Zalę-
ska, Aleksandra Kerlin, Mag-
dalena Leksycka, Małgorzata 
Stawirej, Anna Godlewska, 
Ewa Mudław-Kapałka, Mile-
na Pawelec, Jakub Szulta oraz 
Andrzej Szczypiorski.
 – Sukces tej szkoły to nie efekt 
słomianego zapału. Aby go 
osiągnąć, trzeba przejść przez 
prawdziwy ogień. Są trudne 

dni i dni radości, oby tych dru-
gich było jak najwięcej – pod-
kreśla Anna Krzysztoforska, 
prezes Fundacji Edukacji 
i Wspierania Rodziny.
Życzenia autorom tego sukcesu 

składali m.in. poseł Magdalena 
Kołodziejczak, senator Ryszard 
Świlski, radny Sejmiku Woje-
wództwa Pomorskiego Stefan 
Skonieczny, Piotr Ołowski, 
przewodniczący Rady Powiatu 

Gdańskiego czy starosta gdań-
ski Jarosław Karnath.
 – Jest to szkoła, która wpisała się 
w krajobraz oświatowy naszego 
miasta. Dziękuję za to co robi-
cie i życzę kolejnych sukcesów 

 – mówi Janusz Wróbel, bur-
mistrz Pruszcza Gdańskiego.

(lubek)

KAWAŁ OŚWIATOWEJ HISTORII MIASTA

20 lat pruszczańskiego „katolika”

JANKOWO GDAŃSKIE

Po 34 latach zmiana sołtysa 
Przez 34 lata nieprzerwanie 
pełnił funkcję sołtysa Jan-
kowa Gdańskiego. Trud-
no zliczyć sprawy, które 
załatwił i  problemy, jakie 
pomógł rozwiązać miesz-
kańcom. Gdy rozpoczynał 
swoją pracę na rzecz wsi, 
nawet nie przypuszczał, że 
małe Jankowo Gdańskie tak 
się rozrośnie. Dziś sympa-
tyczny sołtys z  rekordowo 
długim stażem postanowił 
ustąpić pola młodszym. 
30 września był dla Lecha 
Mikli ostatnim dniem w roli 
sołtysa Jankowa Gdańskie-
go. Co ciekawe najstarszego 
Sołtysa w  gminie zastąpiła 
najmłodsza w  tym gronie 
studentka Alicja Boniecka.
Wybory sołtysa Janko-
wa Gdańskiego stanowiły 
okazję do podziękowań za 
bardzo długą i  wymagają-
cą wielu poświęceń pracę 
Lecha Mikli. W  świetlicy 
wiejskiej pojawili się przed-
stawiciele samorządu oraz 
koleżanki i  koledzy sołty-
si z  innych miejscowości. 
Były kwiaty, tort, prezenty 
i  liczne słowa uznania za 
poświęcenie, zrozumienie 
problemów mieszkańców, 
anielską cierpliwość oraz 

niespotykany wręcz spokój 
i opanowanie.
Nie obyło się bez wspomnień, 
anegdot i  słów wdzięczności 
za wskazówki starszego kole-
gi, na jakie zawsze mogli liczyć 
młodsi i  mniej doświadczeni 
sołtysi. Również Lech Mikla, 
który miał okazję współpraco-
wać z ośmioma wójtami i wie-
loma członkami Rady Gminy 
Kolbudy dziękował wszystkim, 
którzy pomagali mu przez dłu-
gie lata w pracy na rzecz sołec-
twa i jego mieszkańców.

Tym razem Lech Mikla nie 
ubiegał się o  reelekcję. Jak 
mówi, chce już trochę od-
począć. Mimo propozycji 
nie skorzystał z  propozycji 
zasilenia szeregów Rady So-
łeckiej Jankowa Gdańskie-
go. Zapewnił jednak, że gdy 
tylko będzie taka potrzeba 
i  wola, służył będzie radą 
i  pomocą swojej następczy-
ni. Dla niej będzie to dopie-
ro początek pracy w  jedno-
stce pomocniczej samorządu 
terytorialnego.

Do płynących od mieszkań-
ców podziękowań dla Lecha 
Mikli dołączyli się samo-
rządowcy z gminy Kolbudy, 
życząc byłemu już Sołtyso-
wi wszelkiej pomyślności, 
siły i  energii. Jego następ-
czyni, Alicji Bonieckiej, 
życzono natomiast wielu 
sukcesów i  równie długiej 
i  owocnej pracy na rzecz 
swojej miejscowości i  spo-
łeczności lokalnej.   
 

(RN)
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EUROPEJSKA KAMPANIA

niecodzienna wycena drzew 
Drzewa rosnące w  kilku-
set europejskich miejsco-
wościach zostały opatrzone 
specjalnym, ekologicznym 
plakatem TreeTag, zawiera-
jącym informacje o  ich war-
tości. Do wyceny wartości 
usług ekosystemowych wy-
brano również dwa drzewa 
rosnące na terenie Pruszcza 
Gdańskiego.
W naszym mieście, jak poda-
je Marta Rauchfleisch z Re-
feratu Gospodarki Komunal-
nej Urzędu Miasta Pruszcz 
Gdański, były to: dąb szy-
pułkowy w  Parku przy ul. 
Grunwaldzkiej (za budyn-
kiem firmy Zieleń) oraz wiąz 
szypułkowy w Parku przy ul. 
Obrońców Westerplatte.
 – Celem kampanii jest zwró-
cenie uwagi na znaczenie 
drzew, zwłaszcza tych o dużej 
koronie. Na plakatach znala-
zły się informacje o usługach, 
jakie dane drzewo świadczy, 
a więc ile przechwytuje wód 
opadowych, ile zanieczysz-
czeń i  ile produkuje tlenu. 

Im większa korona drzewa, 
tym znaczniejsze świadczy 
ono usługi ekosystemowe – 
tłumaczy Marta Rauchfle-
isch. – W  świetle postępu-
jących zmian klimatycznych 
musimy dbać o  nie bardziej 
niż kiedykolwiek wcześniej. 
Na co dzień wielu z  nas nie 
zwraca na nie większej uwa-
gi. Dopiero gdy zostaną usu-
nięte, dotkliwie odczuwamy 
ich brak i  zauważamy, że 
wcześniej dawały kojący cień, 
obniżały temperaturę otocze-
nia i  przeciwdziałały podto-
pieniom podczas ulewnych 
deszczów. A  powinniśmy 
pamiętać, że świadczą dla 
nas znacznie więcej różnych 
usług!
Dodajmy, że na mapie na 
stronie www.treetags.eu, po 
uzgodnieniu z  koordynato-
rem akcji każdy będzie mógł 
dodać własne drzewo i  opa-
trzyć je samodzielnie wydru-
kowanym plakatem.

(GR)

wydarzenia/rekLaMa

GMINA CEDRY WIELKIE

zmodernizowano i doposażono plac zabaw przy szkole 
Podstawowej w wocławach
Przy Szkole Podstawowej 
w  Wocławach (gmina Ce-
dry Wielkie) został zmoder-
nizowany i  doposażony plac 
zabaw, który będzie miej-
scem bezpiecznych zabaw 
dla dzieci. Inicjatywa zosta-
ła zrealizowana w  ramach 
dobrosąsiedzkiego progra-
mu grantowego „Wzmocnij 
Swoje Otoczenie”, organizo-
wanego przez Polskie Sieci 
Elektroenergetyczne. 
W  ramach programu zaku-
piono bezpieczną nawierzch-
nię oraz zamontowano urzą-
dzenia zabawowe. Inwesty-
cja skierowana jest przede 
wszystkim dla dzieci uczęsz-
czających do szkoły, ale zmo-
dernizowany plac zabaw jest 
również placem ogólnodo-
stępnym dla wszystkich za-
interesowanych, co sprzyja 
integracji i nawiązywaniu no-
wych znajomości. Całkowity 
koszt zadania to 41 537,00 zł 
z czego oprócz grantu w wy-
sokości 24 000,00 zł reszta 
stanowi wkład własny gminy.
Program „Wzmocnij Swo-
je Otoczenie” to program 
grantowy skierowany do 

mieszkańców terenów, na 
których Polskie Sieci Elek-
troenergetyczne prowadzą 
inwestycje lub eksploatu-
ją istniejącą infrastrukturę. 
Celem programu jest wspar-
cie projektów związanych 
z  rozwojem lokalnej infra-
struktury społecznej, akty-
wizacją życia społecznego 

i kulturalnego oraz finansowa 
pomoc w ich wdrożeniu. Jego 
idea jest zbliżona do znanego 
i sprawdzonego rozwiązania, 
jakim jest budżet partycypa-
cyjny, dzięki któremu miesz-
kańcy mogą aktywnie zmie-
niać swoją okolice. 
W  sześciu edycjach progra-
mu, PSE przyznały już ponad 

1050 grantów o  łącznej war-
tości prawie 22 mln złotych. 
Szczegółowe informacje 
o programie i  jego organiza-
torze dostępne są na stronach 
internetowych https://www.
wzmocnijotoczenie.pl oraz 
https://www.energetyczny-
kompas.pl

LEPSZE WARUNKI GOPS

za nami prawie wszystkie zebrania sołeckie w gminie cedry wielkie. była to 
dobra okazja, by wójt dawid pietrucha opowiedział nieco szerzej o swoich 
planach na najbliższe lata.

Będzie przeprowadzka 

Jak podkreśla nowy gospodarz 
żuławskiej gminy, w tym roku re-
alizowany jest budżet przygoto-
wany przez poprzedniego wójta, 
a  zatem wykonywane są przede 
wszystkim zadania zaplanowane 
jeszcze w roku ubiegłym.
 – Jednym z naszych priorytetów 
jest pomoc w  poszerzeniu ofer-
ty usług gminnej spółki Aqua 
Cedry. W  tym celu zakupiony 
został m.in. beczkowóz, dzięki 
czemu spółka nie będzie pono-
sić kosztów związanych z  jego 
wynajmem, a dodatkowo będzie 
mogła rozszerzyć swoją działal-
ność. Chciałbym, aby w  przy-
szłości była to spółka komunalna 
zajmująca się nie tylko sprawami 
wodnymi i  kanalizacyjnymi. Jej 
pracownicy mogliby zajmować 
się utrzymaniem gminnych dróg, 
chodników, skwerów i zieleńców, 
a  nawet dokonywali drobnych 
napraw gminnych obiektów. Za 
to wszystko w tej chwili musimy 
płacić podmiotowi zewnętrzne-
mu. Wiadomo, że poszerzenie 
działalności wiązało będzie się 
ze zwiększeniem kadry pracow-
niczej. Myślę jednak, że mimo 
to działalność spółki przynosić 
będzie nam korzyści, szczególnie 

że jest to spółka z  dużymi per-
spektywami – mówi mam Dawid 
Pietrucha.  
Niebawem ma ruszyć dalsza ter-
momodernizacja i  remont bu-
dynku po byłej Spółdzielni Sa-
mopomoc Chłopska, gdzie swo-
ją siedzibę ma Aqua Cedry. Po 
zakończeniu prac do budynku 
przeniesiony zostanie Gminny 
Ośrodek Pomocy Społecznej. 
Budynek wyposażony zostanie 
w windę, aby każdy mógł dotrzeć 
do pracowników społecznych. 
 – Warunki pracy w  ośrodku 

pomocy społecznej od lat są bar-
dzo trudne. Mieszkańcy przy-
chodzą z  różnymi życiowymi 
problemami, a tam nie ma odpo-
wiednich warunków, by zacho-
wać prywatność. Często rozmo-
wy są trudne i wymagają intym-
ności, a  w  tej chwili takich wa-
runków nie ma – zauważa wójt. 
Przetarg na wyłonienie wyko-
nawcy ma być ogłoszony w ciągu 
najbliższych tygodni, a prace bu-
dowalne miałyby ruszyć w przy-
szłym roku.
Ważnym tematem jest też służba 

zdrowia. Dawid Pietrucha, chcąc 
polepszyć jej funkcjonowanie, 
chce wyremontować mieszkanie, 
które mogłoby służyć lekarzom.
 – Na początku przyszłego roku 
będziemy negocjować warunki 
współpracy z podmiotem świad-
czącym usługi medyczne w  Ce-
drach Wielkich. Mieszkanie 
dla lekarza, który potencjalnie 
chciałby tu pracować i  zamiesz-
kać, byłoby dobrą kartą przetar-
gową – podkreśla wójt Pietrucha. 

(GR)

SAMORZĄD DOFINANSOWAŁ

sprzęt dla osP suchy dąb
Dzięki dotacji Samorządu 
Województwa Pomorskiego 
i środkom gminy Suchy Dąb 
do strażaków z  Ochotni-
czej Straży Pożarnej trafiła 
odzież specjalistyczna oraz 
sprzęt niezbędny do akcji 

ratunkowych. Ochotnicy 
z  Suchego Dębu otrzymali 
agregat prądotwórczy i  pi-
larkę. Dofinansowanie ze 
strony urzędu marszałkow-
skiego wyniosło ponad 25 
tys. zł.
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  na początku przyszłego roku będą negocjowane warunki współpracy z podmiotem świad-
czącym usługi medyczne w  cedrach wielkich

Bieżące inforMacje  
z gMiny cedry wieLkie  na stronie www.cedry-wieLkie.PL
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Administracja Osiedla Nr 4 PSM „Przymorze”  
wynajmie lokal użytkowy  
o powierzchni 12,00 m2  

z przeznaczeniem na magazyn, położony na parterze
przy ul. Obrońców Wybrzeża 6D w Gdańsku.

Lokal wyposażony jest w instalację elektryczną. 

Informacje udzielane są w Administracji Osiedla Nr 4
Przy ul. Kołobrzeskiej 59, pokój nr 3, w godz. 7:00 – 15:00  

lub pod nr telefonów: 58 553 04 13 wew. 41 lub 667 629 555

Jak zauważa pruszczańska policja, sezon jesienno-zimowy dla każdego uczestnika ruchu może być trudnym okresem. 

– Zmienna, często niesprzy-
jająca aura może mieć wpływ 
na bezpieczeństwo. Wspól-
nie z kolegami w skondenso-
wanej formie przygotowali-
śmy kilka porad dla pieszych, 
rowerzystów i  kierowców 
właśnie na ten – naszym zda-
niem – najtrudniejszy okres 
na drogach – mówi mł. asp. 
Karol Kościuk, rzecznik pra-
sowy Komendy Powiatowej 
Policji w  Pruszczu Gdań-
skim. – Z  nastaniem sezonu 
jesienno-zimowego każdy 
uczestnik ruchu drogowego 
dla bezpieczeństwa własne-
go, jak i innych powinien do-
stosować swoje zachowania 
do warunków zewnętrznych, 
jak i własnej dyspozycji.
* Osoby, które korzystają 
z dróg pieszo – czy to idąc do 
pracy, szkoły, czy biegając dla 
rekreacji – powinny pamiętać 
o odblaskach, które pozwala-
ją kierowcy dostrzec człowie-
ka z ponad 100 metrów. Poli-
cjanci zachęcają do noszenia 
odblasków nie tylko poza ob-
szarem zabudowanym, co jest 
obowiązkowe po zmierzchu, 
ale wszędzie, o każdej porze 
dnia.
* Piesi powinni pamiętać, że 
w  okresie, gdy przejrzystość 
powietrza jest ograniczona 
np. przez mgłę czy opady, 
niebo zasnute jest chmura-
mi, a  nawierzchnia mokra, 
przed wejściem na jezdnię 
trzeba wziąć pod uwagę fakt, 
że każdy pojazd potrzebuje 

większej odległości, żeby za-
hamować, a  kierowca dopie-
ro z  bliska może zauważyć 
zmianę w otoczeniu.
* Dla rowerzystów bycie do-
brze widocznym jest co naj-
mniej tak ważne jak dla 
pieszych. Policjanci pro-
mują stosowanie zarówno 
oświetlenia, jak i odblasków. 
Modna jest obecnie odzież 
dla cyklistów, której inten-
sywne barwy i  wkompono-
wane elementy odblaskowe 
pozytywnie wpływają na 
bezpieczeństwo.
* Rowerzyści powinni zwra-
cać uwagę na innych uczest-
ników ruchu – piesi i kierow-
cy mogą mieć trudność z za-
reagowaniem, jeśli manewry 

rowerzysty ich zaskoczą.
* Śliska jezdnia dla kierow-
ców powinna oznaczać, że 
zmniejszą prędkość i  będą 
płynniej wykonywać takie 
manewry jak zmiana pasa ru-
chu, zmiana kierunku jazdy. 
Gwałtowne ruchy kierownicą 
w  warunkach zmniejszonej 
przyczepności mogą spowo-
dować, że kierujący wprowa-
dzi swój pojazd w poślizg, co 
często prowadzi do zdarzenia 
drogowego.
* Niezwykle ważne jest za-
chowanie większego od-
stępu od poprzedzającego 
nas samochodu. Bezpieczny 
odstęp to taki, który w  ra-
zie potrzeby pozwoli nam 
na wyhamowanie lub inną 

reakcję na gwałtowną zmianę 
w otoczeniu.

* Kierowcy są osobami, któ-
re muszą znać przepisy ru-
chu drogowego, ich znajo-
mość u  pieszych czy rowe-
rzystów jest często mniejsza. 
W  związku z  tym, kierując 
pojazdem, zostawmy sobie 
czas i możliwość na nieocze-
kiwane zachowanie innych 
uczestników ruchu. Mniejsza 
prędkość i  skupienie uwagi 
na tym, co dzieje się na dro-
dze, zwiększa nasze szanse 
na uniknięcie ewentualnych 
wypadków.
* Wyruszając w  podróż, sta-
rajmy się być wypoczęci. Po-
chmurna, niesprzyjająca aura 
może negatywnie wpływać 
na koncentrację i  czas reak-
cji. Pośpiech i  brawura bar-
dzo często prowadzą do nie-
bezpiecznych sytuacji.
* Policjanci zachęcają 

kierowców do doskonale-
nia swoich umiejętności. 
Mundurowi przypominają, 
że drogi publiczne temu nie 
służą. W  tym celu należy 
korzystać z  oferty ośrodków 
szkoleniowych, gdzie w bez-
piecznych, kontrolowanych 
warunkach, pod okiem in-
struktorów można podnosić 
swoje umiejętności jazdy np. 
po mokrej nawierzchni czy 
przećwiczenia sytuacji, gdy 
zagrożenie nagle pojawia się 
na drodze.
* Przed wyruszeniem w dro-
gę czy to pieszo, rowerem 
czy samochodem, zwracajmy 
uwagę na komunikaty doty-
czące prognozy pogody i sta-
nu dróg.

(KPP Pruszcz Gdański)

PORADY, KTÓRE WARTO WZIĄĆ DO SERCA

Przed nami trudny sezon  
na drogach




